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Úvod

Východně od městečka Velešín, odkud pocházím, teče řeka Malše. Na ní byla v 70.

letech vybudována přehrada poskytující vodu Českým Budějovicím a okolí.

Přehrada a  přilehlá  místa  jsou pro mě místa  plná  klidu a míru.  Když se potřebuji

uvolnit a odreagovat, vydám se na procházku do lesů u přehrady. Na jedné takové procházce

mě napadla  otázka.  Jak to  tady vypadalo  před tím,  než  se postavila  přehrada?  Téma mé

písemné práce bylo na světě.

Postup

Nejprve jsem začal hledat základní informace o přehradě a její historii na internetu. Při

tomto počátečním bádání jsem využil webové stránky města Velešín. Po krátkém bádání na

internetu jsem se ponořil do digitalizovaných kronik, konkrétně do kroniky města Velešín a

do kroniky ZŠ Velešín.

Obrátil  jsem se na pamětníky doby, kdy se stavěla přehrada, nebo dokonce i doby

předešlé. Konkrétně jsem kontaktoval paní učitelku Evu Bickovou, vedoucí mé práce, paní

učitelku Evu Codlovou, Milana Prokeše, vedoucího Taekwondo školy Velešín, a paní učitelku

Janu Pilátovou, jejíž dědeček před stavbou přehrady bydlel v údolí Malše.

Po  samotných  rozhovorech  a  pracném  přepisování  jsem  se  vydal  ověřit  získané

informace. Zbývalo už jen sehnat dobové, ale i dnešní fotografie přehrady, řeky a údolí. 

Se svým věrným přítelem jsem se vydal na přibližně 35 kilometrový pěší výlet okolo

vodní nádrže Římov, abych nafotil přehradu ze všech úhlů. Posledním úkolem bylo získat

dobové  fotografie.  Mnoho  fotografií  mi  poskytli  pamětníci,  zbytek  jsem  našel  buď

v kronikách, nebo v jiné literatuře.

Údolí Malše před začátkem stavby

Od roku 1783 až do čtyřicátých let 20. století probíhalo na Malši plavení dříví, které se

dopravovalo až do Prahy.

Ve dvacátých letech 20. století se údolí Malše u Velešína stalo významnou turistickou

destinací na Malši. Do tohoto údolí se sjížděli lidé z celé České republiky. Za zmínku stojí to,

že zde měl chatu Ladislav Feierabend, ministr financí exilové vlády v Londýně.
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Stavba přehrady

 V roce 1969 se poprvé začíná uvažovat o vybudování přehrady na řece Malši. Velešín,

místní JZD i továrna Jihostroj se stavějí  proti.  Roku 1970 padlo rozhodnutí  o vybudování

přehrady na řece Malši. 

Začaly se vykupovat pozemky. V roce 1972 probíhaly přípravné práce a odlesňování.

I  přes  protesty  obce  Velešín  byla  roku  1976  zahájena  výstavba  přehrady.  Přehrada  byla

napuštěna roku 1978.

Vliv na Velešín a jeho obyvatele

Největší změnou pro obyvatele Velešína bylo to, že zmizela rekreační oblast. Lidé už

se nemohli koupat v Malši, ale i přes všechny zákazy tam někteří lidé chodili. Spekulovalo se

o náhradě této rekreační oblasti postavením koupaliště, ale to bylo otevřeno až v roce 2013.

V  údolí  Malše  žili  lidé,  stálo  tam  mnoho  chat,  samot,  mlýnů  a  jiných  objektů.

Vlastníkům těchto nemovitostí byla proplacena dostatečná částka, za kterou si mohli postavit

nebo si koupit nové obydlí.

Místní JZD muselo přestěhovat živočišnou výrobu mimo povodí Malše.

Pro zajištění čistoty římovské přehrady byla vybudovaná nová kanalizace a čistička.

Žáci velešínské základní školy se mohli zúčastnit brigády, při které pomáhali odklízet

větve. Za svou práci dostali náležitou odměnu. 

Velešín  nemohl  odebírat  vodu  z  přehrady.  Byl  nucen  odebírat  vodu  z  čističky

u Pořešína. Kvalita vody byla hrozná. Přehrada dnes dodává vodu Českým Budějovicím a

okolí

Závěr

Tato práce mě velmi obohatila.  Měl jsem možnost dozvědět se mnoho zajímavostí

o svém oblíbeném místě a jeho historii. Zároveň mě bavilo, že jsem si mohl vyzkoušet práci

historika  -  pročítal  jsem dobové prameny  a  literaturu,  vedl  jsem rozhovory  s  pamětníky.

Napsal jsem svou první „vědeckou“ práci. Část této práce by mohla být umístěna na webu

města Velešín nebo na informační tabuli.

4



Seznam použité literatury a zdrojů

Publikace

FEIERABEND, Ladislav Karel, BILÍKOVÁ, Magda, ed.  Politické vzpomínky. Vyd. 2., upr.

V Brně: Atlantis, 1996. ISBN 80-7108-071-3.

JANÁK, Dalibor, HOLAKOVSKÝ, Milan. Rok 1996: Velešín městem. Velešín, 1996, 12 s

JANDOVÁ, Růžena, HOLAKOVSKÝ, Milan, JANÁK, Dalibor. Dvě knihy o Velešíně: 600

let městečka 1391 - 1991. Velešín, 1991, 191 s.

Pamětní kniha MNV Velešín. Velešín, 1981.

Pamětní kniha obce Velešína IV. Velešín, 1982-1990 (1992).

TUFFEK, Zdeněk, DOLANSKÝ, Václav. Malše: romantická kráska. Praha: Sdružení měst a

obcí regionu Pomalší, 2016, 60 s. ISBN 978-80-270-0808-7.

Internetové zdroje

Město  Velešín [online].  Velešín:  ©2015  -  2023  [cit.  3.5.2023].  Dostupné  z:

https://www.velesin.cz/

Seznam.cz [online]. Praha: ©2023 [cit. 20.5.2023]. Dostupné z: https://www.mapy.cz/

Mapy

32-241 Velešín. 1:25 000. Praha: Český úřad geodetický a kartografický, 1973.

Vltava pod Vyšším Brodem a Blanský les: Turistická mapa 1:50 000. Praha: Klub českých

turistů, 1993. Edice Klubu českých turistů. ISBN 80-854-9935-5.

Rozhovory

Téma: Stavba vodního díla Římov

Interview s Evou BICKOVOU, brigádnicí při stavbě římovské přehrady. Velešín 2. 5. 2023.

Téma: Stavba vodního díla Římov

Interview s Evou CODLOVOU, studentkou při stavbě římovské přehrady. Velešín 2. 5. 2023.

5



Téma: Stavba vodního díla Římov

Interview s Milanem PROKEŠEM, studentem při stavbě v.d. Římov. Velešín 6. 5. 2023.

Video

Tenkrát na řece Malši [dokumentární film]. Režie SAMstudio. Česko, 2005.

Zdroje ze soukromých archivů

Paměti Emilie Prokešové, 1935 - 2020 (Nepublikováno)

Paměti Františka Ondráška, 1920 - 1991 (Nepublikováno)

6



Poděkování,

Děkuji  vedoucí  mé  písemné  práce  Mgr.  Evě  Bickové  za  cenné  rady,  připomínky,

poskytnutí rozhovorů a dalších informací. Děkuji Mgr. Evě Codlové za poskytnutí rozhovoru.

Děkuji Ing. Milanu Prokešovi za půjčení map, filmů, knih a sdělení dalších informací, děkuji

za poskytnutí rozhovoru. Děkuji Mgr. Janě Pilátové za zpřístupnění poznámek a dokumentů

jejího dědečka Františka Ondráška.  Děkuji  Jakubu Císařovi  za výpomoc při  fotografování

vodního díla Římov. Děkuji Bc. Marii Zachariášové za rady, co se citací a zdrojů týče.

7



PŘÍLOHY

PRACOVNÍ LIST

Jak vypadalo údolí Malše u Velešína před začátkem stavby vodního díla Římov?

…………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………

Jak reagovali obyvatelé Velešína na nápad a následné rozhodnutí o stavbě přehrady na

řece Malši?

…………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………

Kdy probíhala stavba přehrady?

…………………………………………………………………………………………………

Jak ovlivnila stavba přehrady Velešín a jeho obyvatele?

…………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………

 V čem byla stavba přehrady pro Velešín přínosná? Naopak, co Velešínu vzala?

…………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………

Jaký máš vztah k přehradě a přilehlým lesům? Chodíš tam na procházky?

…………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………

8



Porovnej mapy před vybudováním římovské přehrady a po ní. Jak se změnila krajina?

Jaké budovy byly zatopeny?

…………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………

9



ŘEŠENÍ PRACOVNÍHO LISTU

Jak vypadalo údolí Malše u Velešína před začátkem stavby vodního díla Římov?

Chatky,  samoty,  mlýny,  rekreační  oblast,  plavení  dřeva,  dětské  tábory,  koupání,  relax

a podobné.

Jak reagovali obyvatelé Velešína na nápad a následné rozhodnutí o stavbě přehrady na

řece Malši?

Stavba  přehrady  se  nelíbila  Velešínu,  jeho  obyvatelům,  JZD  ani  továrně  Jihostroj.  Lidé

nechtěli  přijít  o nádhernou rekreační oblast,  kam se sjížděli  lidé z celého Československa.

V údolí bydlelo mnoho lidí a stavba přehrady by pro ně znamenala nutnost odstěhovat se na

jiné místo. JZD muselo přesunout nebo zrušit svou živočišnou výrobu mimo ochranné pásmo

přehrady. Továrna Jihostroj musela zavést ekologická opatření, aby neznečišťovala přehradu.

Proč myslíš, že se lidem nelíbil nápad na vybudování vodní nádrže? Proč se i tak začalo

se stavbou přehrady?

Lidé  nechtěli  přijít  o  jedinečnou  rekreační  oblast,  kam  se  sjížděli  lidé  z  celého

Československa. V údolí bydlelo mnoho lidí a stavba přehrady by pro ně znamenala nutnost

odstěhovat se na jiné místo. JZD by muselo zrušit nebo přesunout svou živočišnou výrobu

mimo ochranné pásmo přehrady. Továrna Jihostroj by musela zavést ekologická opatření, aby

neznečišťovala přehradu.

Kdy probíhala stavba přehrady?

70. léta 20. století, 1970 - rozhodnutí o stavbě, od 1972 - přípravné práce, od 1976 - začátek

samotné stavby, 1978 - napuštění přehrady

Jak ovlivnila stavba přehrady Velešín a jeho obyvatele?

Byla  zatopena  rekreační  oblast.  Mnoho  lidí  se  muselo  odstěhovat  z  údolí  Malše,  bylo

zatopeno  mnoho  obydlí  a  stavení.  Byla  vybudována  nová  kanalizace  a  čistička,  aby  se

neznečišťovala řeka. Žáci ZŠ Velešín si mohli jít vydělat peníze na brigádě při odlesňování.
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 V čem byla stavba přehrady pro Velešín přínosná? Naopak, co Velešínu vzala?

Individuální odpovědi, prakticky žádná odpověď není špatná. Pozitivní vlivy: dostatek vody

pro České Budějovice a okolí, přísnější ochrana přírody v okolí a podobné. Negativní vlivy:

zatopení rekreační oblasti, zatopení obydlí, lidé se museli vystěhovat a podobné.

Jaký máš vztah k přehradě a přilehlým lesům? Chodíš tam na procházky?

Individuální odpovědi, prakticky žádná odpověď není špatná. Například: procházky, příroda,

koupání a podobné.

Porovnej mapy před vybudováním římovské přehrady a po ní. Jak se změnila krajina?

Jaké budovy byly zatopeny?

Zvýšila se hladina řeky. Zmizely chaty, chalupy, mlýny, samoty a podobné. Konkrétně zmizel

Kozákův  mlýn,  samota  Benák,  samota  Plaňák,  pionýrský  tábor  Lešák,  Kolínův  mlýn,

Kolonie - Jarošova osada šťastného mládí, a tak dále.

11



Mapy
Poloha vodní nádrže Římov
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Dobové fotografie
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43



1975

44



Kolonie - Jarošova osada šťastného mládí (místo 
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Výpovědi pamětníků

Eva Bicková - učitelka, ZŠ Velešín

David Václavík: Pamatujete si Malši a okolí ještě před stavbou přehrady?

Eva Bicková: Pamatuji si. Nechodila jsem tam pravidelně, ale několikrát jsme tam byli se třídou na

branném cvičení a nebo jsme a nebo jsme šli taky několikrát s družinou na hrad, takže si pamatuji tu

lávku přes vodu, ale jsou to vlastně paměti dítěte na prvním stupni.

David Václavík: Máte z toho nějaké fotky?

Eva Bicková: Ne. S rodinou jsem tam nebyla nikdy. S tátou jsem se tam byla podívat až těsně před

zatopením.

David Václavík: Takže jste se tam nechodila koupat nebo bruslit?

Eva Bicková: Ne, protože já nejsem z Velešína, já jsem z Nádraží. My jsme se chodili koupat na

Fialák.

David Václavík: V jakých letech probíhala stavba přehrady?

Eva Bicková: Já si pamatuji, že jsem to zaregistrovala až v tom roce, kdy jsme se účastnili brigády,

a to jsem byla v sedmé třídě, takže to muselo být v roce 1977 na jaře. To jsem zaregistrovala, že se

tam něco děje, ale asi se o tom mluvilo už předtím, ale mě se to přímo netýkalo. Vím, že se o tom

mluvilo, ale měla jsem jako dítě úplně jiné starosti a jiné zájmy.

David Václavík: Kdy probíhala brigáda?

Eva Bicková: Brigáda probíhala o jarních prázdninách, to bylo v roce 1977. Byla jsem v sedmé třídě

a pamatuji si, že nám ve škole nabídli, že kdo bude chtít, tak se může účastnit brigády na odklízení

klestí na srázu a nad řekou, kde se kácelo, že to budeme dávat na hromadu a budeme to pálit. Bylo to

dobrovolně. Každý si mohl vybrat tolik dnů, kolik chtěl. Myslím si, že se pracovalo šest hodin a na

hodinu jsme dostávali nejmíň 7 korun. Teď si nejsem jistá, jestli to nebylo dokonce 7,80 korun, ale

byly to čestné peníze a byly to velmi pěkné peníze, protože moje máma ve fabrice dostávala na hodinu

13 korun hrubého, takže já jsem vlastně na hodinu měla stejně jako ona. Většinou si děti vybraly dva

dny, moc si nevybíraly jeden den a moc si nevybíraly týden, ale většinou si vybíraly dva dny a bylo to

určeno pro druhý stupeň.

David Václavík: Dělalo se na brigádě ještě něco jiného?

Eva Bicková: Ne. Tam chodil hajný a my jsme měli skutečně sbírat klacky a asi nám to on zapálil

a my jsme měli na ten oheň pořád přihazovat, takže vlastně jsme to tam měli po tom kácení vyčistit.

Už tam nebyly žádné špalky, už tam nebyla žádná polena, ty klacky jsme měli dát na oheň a měli jsme

to všechno spálit.

David Václavík: Takže všechny klacky se spálily a nijak se nevyužily?
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Eva Bicková: My jsme se tam poměrně flákali. Ze začátku jsme sbírali poctivě, ale těch hajných tam

chodilo víc. Jednak nad námi nestáli pořád, protože měli na starosti větší úsek, a taky nebyli úplně

jednoznační v tom, jak má ten klacek vypadat. Někdo říkal, že se má sbírat od metru, jiný říkal od půl

metru.  My jsme ze začátku sbírali,  ale  když nikdo nešel,  tak jsme si  udělali  jenom takový oheň,

abychom si mohli na něm péct buřty. Bylo zatažené počasí, nebylo žádné velké horko, nebyla zima

a nepršelo. Pekli jsme si buřty, pili jsme limonády, já jsem tajně přinesla bezinkové víno, které dělala

moje máma, zpívali jsme, dělali jsme kraviny a hráli jsme hry. Když se blížil nějaký hajný, tak jsme

začali zuřivě sbírat. Nevím, jaká byla efektivita naší práce, něco jsem tam teda vysbírali, ale za těch

šest hodin jsme se tam určitě nepřetrhli. Nebrali jsme to rozhodně jako žádnou újmu, byla to sranda.

David Václavík: Jídlo jste dostali zdarma nebo jste si ho museli přinést?

Eva Bicková: Ne, to jsme si nosili svačiny, jídlo nám nedávali. Oni nás tam ráno od školy odvedli,

a pak nás zase vedli zpátky. Učitelky musely mít strašnou radost. O jarních prázdninách tam musely

být s námi, ale nepamatuji si, že by nás pobízely k nějaké práci. Byly naštvané, protože tam musely

zůstat a nudily se tam. Žádná činnost tam nebyla. Nedalo se nikam jít, viděli jsme akorát dolů na vodu.

David Václavík: Kolik vás tam bylo?

Eva Bicková: On ten úsek byl docela veliký. V naší partě, bych řekla, jsme byli tak asi čtyři. V našem

dosahu byly čtyři skupiny a zase o kus dál byly určitě další. Ten hajný přecházel sem tam. Určitě se

hlásili sedmáci, určitě se hlásili osmáci, deváťáci asi taky. Myslím si, že jsme museli být roztažení po

celém úseku řeky. V našem dohledu bylo tak 20 lidí, ale ruku do ohně za to nedám. Ve skupině jsme

byly čtyři kamarádky.

David Václavík: Kolik hajných tam bylo?

Eva Bicková: On měl směnu vždy jeden. Jestli byl ještě někde další, který tam prošel a pak přišel

třeba za dvě hodiny, to nevím. Myslím si, že službu měl asi jeden. Ten celý úsek procházel. Byly tam

ty učitelky, které dávaly pozor, aby se nám nic nestalo, ale k žádné práci nás nenutily. Možná, že něco

řekly, ale vůbec si nevybavuji,  že by nás tam někde pronásledovaly. Já myslím, že tam seděly na

nějakém pařezu, všichni jsme seděli na pařezu, a tam si povídali.

David Václavík: Máte z brigády nějaké fotky, třeba s kamarádkami?

Eva Bicková: Já  si  myslím,  že  to  někdo fotil.  My jsme si  jako  holky  psaly kroniku,  kterou má

kamarádka v Budějovicích, jestli ji teda ještě vůbec má. Myslím, že jsme se asi fotily, protože my

jsme s holkami fotily dost, protože jedna kamarádka právě v Budějovicích si doma mohla vyvolávat

fotky, takže si myslím, že jsme si něco vyfotily na ten černobílý film

David Václavík: Ještě se vrátím k té brigádě. Jak dlouho jste tam pracovala vy sama?

Eva Bicková: Já jsem si zvolila dva dny. Všechny čtyři jsme si zvolily dva dny, akorát jedna z nás

tam byla celý týden. Chtěla si vydělat peníze. To jsme říkaly, že po dvou dnech to bude strašná otrava.

Ze začátku jsme byly pilnější, protože nás to bavilo, ale pak to bylo pořád stejné. Druhý den jsme se

rovnou přišly flákat.

David Václavík: Takže maximální doba, kterou si někdo mohl vybrat, byl týden?
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Eva Bicková: Ano.

David Václavík: Jak na tu dobu vzpomínáte nyní?

Eva Bicková: Na tu dobu, kdy se stavěla přehrada?

David Václavík: Ano.

Eva Bicková: Pamatuji si, že mému tátovi to bylo líto. Já jsem to úplně neprožívala, říkala jsem si, že

tady bude nějaká změna. Jednak jsem byla dítě, a jednak jsem s tím místem nebyla spjatá. Na tátovi

bylo vidět, že je mu to líto, protože on ve svém mládí, to bylo za první republiky, můj táta je narozený

roku 1915, tam určitě s kluky určitě chodil a měl tam kamarády. Byla to část jejich mládí a teď se to

zničilo. Jeli jsme se tam ještě naposled podívat, protože to můj otec chtěl ještě vidět, než se to zatopí

a bylo mu to líto. Máma byla z Římova, takže ta na to nevzpomínala. Myslím si, že za první republiky

to totiž nejvíc žilo. Za našich let se tam koupalo, ale už tam nebyla ta ozdravovna, už tam nejezdili ti

rekreanti z Prahy, už to nebylo jako za první republiky, kdy to bylo skutečně vyhlášené místo.

David Václavík: Takže to bylo celorepublikově vyhlášené místo?

Eva Bicková:  Ano,  bylo  to  známé  rekreační  místo.  Za  první  republiky  se  hodně  využívala  tato

letoviska,  protože  se  necestovalo  do  zahraničí  k  moři.  V měšťanské  vrstvě  jezdili  do  takovýchto

letovisek. Tady bylo zázemí. Byla tam, jak se to tam jmenovalo, Jarošova kolonie věčného mládí nebo

co to tam bylo. Prostě tam toho bylo víc. Byl tam také kiosek a to místo bylo hezké.

David Václavík: Kde se ti lidé ubytovávali? Našel jsem na fotkách, že tam byly chatky.

Eva Bicková: Určitě tam byly chatky, ale také mohli bydlet u lidí ve Velešíně. To se také dělalo, že si

ti, kteří mají barák, přivydělávali tím, že měli letní hosty. To tam snadno došli, ti lidé zase nebyli tak

líní. Hodně se chodilo pěšky. Já si myslím, že řada z nich přijela vlakem, chodili pěšky nebo jezdili na

kole. Těch aut tolik nebylo. Aby tady někde parkovali auty, to určitě ne. Myslím si, že ti, kteří na to

auto měli, tak třeba jeli i do té ciziny, ale nevím. Prostě za první republiky to opravdu žilo. Když jsem

já byla na světě, tak se tam chodilo koupat. Velešáci řešili, kam se bude chodit koupat, když tady bude

ta přehrada, a to problém byl. My jsme jezdili na Fialák. Fialák byla špinavá louže, ale měli jsme to

blízko, bylo to mělké a bylo to teplé a dalo se tam kolem dobře sedět, ale ti, kdo chtěli pěknou vodu

a byli z Velešína, chodili k řece, ale najednou ta řeka nebyla. Řešilo se koupaliště, ale to se tady

nepostavilo. Dokonce se tenkrát říkalo, že při stavbě přehrady se na to myslelo a Národní výbor dostal

prostředky, nebo mohl dostat prostředky, na stavbu koupaliště, aby to kompenzovali, ale na Národním

výboru to nikdy nezrealizovali. Pro Velešáky to byla velká překážka, takže potom chodili k přehradě,

i když se to nesmělo, protože neměli kam jinam chodit.

David Václavík: Kde je Fialák?

Eva Bicková: Mezi Markvarticemi, velešínským nádražím a Záhorkovicemi. Tam jsou dva rybníky,

jeden je blíž k Záhorkovicím, ten co je blíž k Markvarticím je Fialák, Fialův rybník. Teď už se tam

nechodí, protože z toho mají nějaký chovný rybník pro kapry. Vždycky se tam chovali kapři, vždycky

to bylo špinavé, něco tam vyváželo JZD, ale nikdy se tam nikomu nic nestalo. Jak tam byly ty louky,

tak se tam dalo pěkně sedět jako na pláži. Dneska tam samozřejmě zemědělci nikoho nepustí, dneska
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už se tam prostě nechodí, ale tenkrát pro děti ideální. Hloubka byla až někde uprostřed a pořád tam

bylo plno lidí, takže to tam bylo bezpečné.

David Václavík: Nahradil se ten rekreační areál nebo až teď, když se postavilo koupaliště?

Eva Bicková:  Až teď. Já jsem byla v osmdesátých letech na nějakém zasedání Národního výboru.

Možná jsem se taky šla podívat, protože se říkalo, že se tam bude řešit to koupaliště. Tam mluvil

nějaký činovník z Národního výboru a ten říkal,  že se nesmí unáhlit,  protože v Krumlově si také

postavili koupaliště a ono se poté ukázalo, že jsou s tím problémy. Závěr je, že nepostavili nic a lidi

chodili k přehradě.

David Václavík: Dočetl jsem se, že Velešín neodebíral z římovské přehrady vodu. Odkud ji bral?

Eva Bicková:  To byl taky silný problém, protože Velešáci ztratili místo rekreace, lidé tam ztratili

baráky.  Postavila  se  velká  přehrada  s  dobrou  pitnou  vodu  a  Velešáci  z  toho  neměli  vůbec  nic.

Velešáky na přehradu nepřipojili.  Velešáci brali  vodu z Pořešína, kde byla čistička, která tu vodu

nedokázala vyčistit. Nevím, z jakého důvodu, jestli z důvodu kapacity nebo byla zastaralá. Voda, která

z ní tekla do Velešína, byla na chuť odporná, kyselá, někdy zakalená a někdy i smrděla, protože to

právě ta čistička nestíhala.

David Václavík: Neměli z toho Velešáci nějaké zdravotní problémy?

Eva Bicková: To nevím. My jsme doma měli studnu. Když jsme se na tu vodu mohli připojit, tak nám

to ani tenkrát nenabídli, protože máme dům hodně v zahradě, tak nám tu přípojku ani nenabídli.

Že by nám kopali přes zahradu a my jsme byli rádi? O tuhle vodu jsme opravdu nestáli. To se ani

nedivím. Sestra si postavila dům u branky, tak tam jí tu vodu zavedli, ale my jsme ji nosili vodu svojí.

Když jsem to pustila,  tak jsem se v tom nechtěla ani  mýt,  protože ta voda byla nějaká nahnědlá,

smrděla,  měla  nějakou nakyslou  chuť.  Byla  to  odporná  voda.  Na  to  Velešáci  nadávali,  proč  my

nemůžeme mít  vodu z  přehrady,  která  byla  vedena až  do Budějovic.  Nevím,  jestli  z  ní  odebírali

Římováci, ale byla to zásobárna pro Budějovice.

David Václavík: Víte, proč Velešín neodebíral vodu z přehrady?

Eva Bicková:  Myslím si,  že  to  tak bylo dané,  prostě  se  tak rozhodli.  Stálo by to  další  náklady.

Všechno bylo státem řízené, takže se někde rozhodlo, že Velešáci odebírat vodu nebudou. Víc o tom

nevím, ale ani se o tom moc neříkalo. On se taky na nic moc neptal. Jakmile bylo rozhodnuto, nedalo

se s tím hnout. Myslím si, že by to bylo moc drahé a pak by si řekli, že mají vodu z Pořešína, tak ať si

ji vypijí. Ta voda se převařovala, ale i převařená byla odporná.

David Václavík: Vy sama a vaše rodina brala vodu z vlastní studny?

Eva Bicková: My jsme měli vodu z vlastní studny. Sestra brala vodu od nás na pití, protože měla malé

děti. Tu vodu z Pořešína používali jako spotřební.

David Václavík: U Pořešína byla nějaká nádrž?

Eva Bicková:  Když se jde na hrad Pořešín,  tak to je dodnes vidět.  Tam je taková budova,  je to

čistička, betonová stavba. Když se jde na Pořešín, je to tam u lesa na levé straně. Nevím, jestli ta
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čistička funguje dodnes. Možná, že ano, ale určitě bude moderní a určitě bude pro přiměřený okruh

uživatelů.

David Václavík: Kolem Pořešína teče nějaká řeka?

Eva Bicková:  Malše, tam teče Malše. Asi to brali z Malše, nevím odkud to brali. Asi ano, odkud

jinak?

David Václavík: Co si osobně myslíte o stavbě přehrady, bylo to pro Velešín spíše pozitivum nebo

negativum?

Eva Bicková: Dneska těžko říct, voda je potřeba. Vodu v Budějovicích to asi do značné míry vyřešilo.

Už jsme si prostě zvykli a je to pryč. Člověk lituje svého mládí a všeho toho, co probíhalo, a už to

nemůže vrátit zpátky. Asi to bylo třeba. Asi i v dnešní době by se něco takového řešilo, ale byl by

kolem toho větší rozruch, lidé by se k tomu vyjadřovali, musely by se vykupovat pozemky. Komunisté

to měli jednodušší, ti to prostě zabrali, rozhodli a pozemky byly státní, nemuseli se nikoho ptát. Lidi

vysídlili, jako když se zabíraly vesnice kvůli dolování. Tady je to navíc trvalá věc. Vypadá to tam dost

hezky.

David Václavík: Dostali lidé, kteří byli vystěhování, nějakou náhradu?

Eva Bicková: Ano. Dostali prostředky, aby si mohli postavit bydlení. Nevím, jak to bylo s pozemky,

jestli jim je nabídli. Někdo si postavil bydlení, někdo si ho koupil. Já si pamatuji dědu paní učitelky

Pilátové, ten si postavil dům v Chodči, ale nevím čí byl ten pozemek původně. Pak si pamatuji, říkalo

se tam u Plaňáka, tam bydleli nějací Holí, ti si koupili statek na Bořích. Další lidi už si nepamatuji.

Náhradu ti lidé dostali, ale jednou se řeklo, že to bude zatopené. Těžko se s tím místem lidé loučili,

protože tam byly statky, které tam byly po generace. Lidé s tím byli spjatí.

David Václavík: Byly jim proplaceny i náklady na stavbu, nebo jim jenom dali pozemek?

Eva  Bicková:  Dostali  dostatečnou  finanční  náhradu.  Myslím  si,  že  je  neošidili.  Nikdo  si  na  to

nestěžoval. Lidé si mohli vzít, co chtěli. Mohli si rozebrat materiál a odvést si ho.

David Václavík: Mně asi došly otázky.

Eva Bicková: Víc už toho k tomu asi neřeknu, k přehradě vůbec, k brigádě. Byla to taková zajímavá

věc, že jsme si mohli jako děti vydělat peníze. Dneska by to určitě nešlo. Dneska by na to byla spousta

předpisů. Nepamatuji si, že by se tam někomu něco stalo. Jak se děti pohybovaly venku, tak byly

opatrnější. Byly zvyklé.

David Václavík: Nutili někoho k brigádě, nebo šli všichni dobrovolně?

Eva Bicková: Ne, všichni šli dobrovolně. Kde mohl člověk přijít k penězům? V těch rodinách bylo

málo peněz. Dnes je mezi dětmi a v některých rodinách peněz dost, ale tenkrát ne. Nebyla ani možnost

si vydělat své vlastní peníze. To bylo pěkné.

David Václavík: Kolik lidí šlo na brigádu z každé třídy?

Eva Bicková: Z naší třídy tak půlka. V naší třídě nás bylo dvacet sedm. Taky nebyli všichni Velešáci.

Když někdo dojížděl, tak to bylo horší. Půlka třídy určitě.

David Václavík: Ti, kteří nešli, tak nemohli, nebo se jim nechtělo?
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Eva Bicková: Možná, že to někomu nedovolili. Hlavně se jim nechtělo.

David Václavík: Nevím, jak vás, ale mě už nic nenapadá.

Eva Bicková:  Mě už taky ne. Nejlepší bylo to bezinkové víno. On tam skoro žádný alkohol nebyl.

Dělala ho moje máma a byla to spíš taková bezinková šťáva. Byla sranda. Měli jsme tam tu volnost

a dělali jsme i věci nedovolené. Nepamatuji si, že by tam někdo kouřil.

David Václavík: To vás s tím alkoholem nechytili?

Eva Bicková: Cožpak někdo ví, co máme v té flašce? Já jsem to s sebou nosila i na branné cvičení. To

nikdo neví, co kdo pije. Jak říkám, toho alkoholu tam bylo minimálně.

David Václavík: Vy jste chodili na branné cvičení k Malši?

Eva Bicková: Pravidelně jsme chodili ke Kozákům, tam byl Kozákův mlýn. Chodili jsme tam, nebo

jsme chodili k Fialáku, to byly takové dvě trasy, ale určitě jsme jednou za rok chodili ke Kozákově

mlýnu. Pamatuji si, že mě to branné cvičení šíleně nebavilo. Někam jsme vždycky došli, potom jsme

šli zpátky. Říkalo se tomu pochoďák. Tahali jsme s sebou pití, které se vždy vylilo.
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Eva Codlová - učitelka, ZŠ Velešín

David Václavík: Pamatujete si Malši a okolí před tím, než se začala stavět přehrada?

Eva Codlová: Ano.

David Václavík: Chodila jste tam bruslit nebo se koupat?

Eva Codlová:  Já jsem se tam chodila koupat. Chodila jsem se koupat pod most, ale k jezu

taky. Se strýcem neplavcem jsme chodili pod most, protože tam bylo málo vody. Se svým

otcem jsme chodili k jezu, tam byla voda hluboká. U jezu jsem se jednou topila, protože tam

můj otec s někým mluvil. Ve svých deseti letech jsem se potom chodila koupat k rybníku,

protože se u Malše už něco dělalo.

David Václavík: Co si osobně myslíte o stavbě přehrady, bylo to pro Velešín spíše pozitivum

nebo negativum?

Eva Codlová:  Bylo to negativní, jednoznačně negativní. Pro Velešín to byl docela průšvih.

Hodně lidí z Velešína tam mělo chaty. Všichni jezdili tam. Tenkrát nebyla žádná turistika, na

Lipno se jelo tak jednou za rok. Pro Velešín to bylo určitě negativní. Všude byl potom vstup

zakázán, takže jsem to pociťovala. 

David Václavík: Kam se lidé potom chodili koupat?

Eva Codlová:  Chodili  se koupat k Fialáku. Můj muž, ten je ještě starší  než já,  se chodil

koupat na Šindelku, to je u nádraží. Můj muž říkal, že byl čistý, ale tam jsem já nejezdila, já

jsem jezdila  na Fialák.  Lidi  se  taky chodili  koupat  do Štilce,  to  je  silnice  u Kamenného

Újezdu.

David Václavík:  Ve Velešíně prý byla hrozná voda,  nedala se pít  a  občas byla zakalená

a smrděla, jelikož Velešín neodebíral vodu z přehrady, ale z Pořešína.

Eva Codlová:  Co si pamatuji, tak celý život jezdíme pro vodu k Srdíčku. Jezdíme tam už

třicet let. Možná ta voda byla problém, ale nepamatuji si to. K Srdíčku jezdili už moji rodiče,

jelikož bylo Srdíčko brzo postavené. Na pití a na vaření nepoužíváme vodu z vodovodu ani

teď.

David Václavík: U Srdíčka je kvalitnější voda?

Eva Codlová: Je to voda z pramene, takže je bez chemikálií. Je tam ale trocha koliformních

bakterií, takže kdo na to není zvyklý, může dostat střevní potíže. My jsme je nikdy neměli

a pijeme jí třicet let. Jednou za rok tam je rozbor. Možná, že tam něco teče z polí, ale když to

nevidíš, tak ti to nevadí. Je čistá, je to vidět.

David Václavík: Tu vodu nosíte ručně?
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Eva Codlová:  Tenhle týden pro ni musím jet na kole. Když je tady náš syn o víkendu, tak

nám ji vozí, ale bohužel tady není pořád. Můj muž řekl, že abychom tam jezdili autem, to ne,

tak mi přiváže kanystr na kolo a já jedu. Dokud to jde, tak se jezdí na kole a v zimě pěšky

v batohu.

107



Milan Prokeš - vedoucí Taekwondo školy Velešín

David Václavík: Dokázal bys popsat, jak vypadala Malše a její údolí před začátkem stavby

přehrady?

Milan Prokeš: No, bylo to nejkrásnější údolí z celého toku Malše. Troufám si říct, že jsem

prošel  každou  část  Malše  od  pramene.  Malše  tvoří  i  část  hranice.  Koneckonců  jsme  na

soustředění jezdili na Svatý Kámen, kde jsme kolem Malše jeli, je tam vlastně taková větší

říčka. Přehrada, která tady byla vybudována, zakryla nejkrásnější údolí. To znamená skály,

tůně, ta řeka byla nádherná. O prázdninách jsme, kluci školou povinní, vzali matračky, šli

jsme pěšky až k Dlouhé, tam jsme nafoukli matračky a splouvali jsme Malši až třeba k samotě

u Plaňáků. Fakt to bylo kouzelné údolí.

David Václavík: Než jsme začali nahrávat, mluvil jsi o domově dětí.

Milan  Prokeš: Byla  tam  zatopena  spousta  zajímavostí.  Možná,  že  v  průběhu  našeho

rozhovoru vyplyne, jak charakterizovat ty krásy, které byly pohřbeny vodou. Jedna z nich je

právě dětský domov Strahov, který tam postavil mezi světovými válkami jeden podnikatel.

Velešín byl rekreační místo díky těm krásným místům. Stěhovali se sem lidé z celého Česka,

mimo  jiné  i  dost  významných  osobnosti.  Vzpomněl  bych  válečného  ministra,  respektive

londýnského ministra financí, Karla Ladislava Feierabenda, který měl ve Velešíně manželku.

Jezdili  sem na  rekreaci.  Už tehdy  to  bylo  v  dobrém slova  smyslu  profláklé  místo.  Mezi

Římovem a samotou Plaňák bylo rekreační středisko, ještě si vzpomenu, jak se jmenovalo,

kde byly jednotlivé chatky. Dávalo to práci lidem ve Velešíně, ti tam vařili a vše obsluhovali.

Zpátky  k  tomu  Strahovu.  Postavil  ho  podnikatel  a  využíval  ho  jako  letní  sídlo,  které

pronajímal návštěvníkům. Po roce 1948, kdy došlo ke znárodnění, podnikatelé neexistovali,

z něj byl udělán dětský domov pro děti  od tří do šesti let.  Moje mamka tam v sedmnácti

nastoupila jako vychovatelka a byla tam do té doby, než jsem se narodil v roce 1961. Zažila

tam krásné roky, kdy se tam starali o ty děti. Byli tam taková samostatná jednotka. Právě tu

řeku Malši využívali k tomu, že tam chodili s dětmi nejen na vycházky, ale i koupat. Jinak to

tedy byla stavba úplně samostatná uprostřed lesů. Já říkám lesů, promiň. Lesy to jsou dneska,

které vznikly v souvislosti se zalesňováním těch dalších ploch, které byly zatopené. Dřív tam

byla louka, ale byla to samota. Dřív kolem byly louky a lesy byly až k údolí Malše.

David Václavík: Mluvil jsi o chatkách. Byl to penzion, nebo si tam děti chodili hrát, jaké

bylo hlavní využití?

Milan Prokeš: Máš na mysli to rekreační zařízení, furt jsem si nevzpomněl na ten název, ale

na to přijdeme. Byly to dřevěné chatky. Ještě k vidění je takový podobný tábor, když bys jel
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z Besednic na Pořešín. Než přejedeš po mostě řeku Malši,  tak vpravo je takový chatkový

tábor. Děti spaly v chatkách. Myslím, že úplně původně to byly stany s podsadou, ale měli

tam jednu větší chatu, kde byla jídelna, kde hráli hry, když bylo špatné počasí. Celé to údolí

Malše  bylo  charakteristické  těmi  chatami,  ty  se  zachovaly  jenom  mimo  přehradní  zónu.

Nebylo to  tak hrozné,  jak  uvádějí  trampové,  co se týká Sázavy.  Nebylo to  nějak  hrozné,

nebyla tam velká kumulace, ale ty chaty byly po celém toku Malše, které samozřejmě zmizely

s zaplavením.

David Václavík: Chodil jsi tam bruslit nebo se koupat?

Milan Prokeš:  Bruslit,  Dejve, moc ne, protože Malše nebyla řeka, kde byla stojatá voda,

i když na nějakých větších plochách zamrzala. Ale koupat, to byla nádhera. My jsme tam jako

rodina chodili pravidelně. Když jsme byli malí, tak jsme chodili k samotě u Plaňáka. Těžko se

to takhle popisuje slovy, ale když si představíš ohromnou louku a velký les, tam byl statek

Plaňák. Podle toho se tam říkalo koupání u Plaňáka. Chodili jsme dolů k řece Malši, tam byl

vybudovaný jez z kamenů. Vznikla tam plocha na plavání. Naučil jsem se tam vlastně plavat,

tam u Plaňáka v té řece. Samozřejmě voda byla studená, ale s tím se nějak počítalo.

David Václavík: Říkal jsi, že jsi tam byl na brigádě. Kdy ta brigáda probíhala?

Milan Prokeš: Nebyl jsem tam nějak dobrovolně. V sedmdesátém šestém jsem nastoupil do

čtyřletého  učebního  oboru  s  maturitou  tady  v  Jihostroji.  My  jsme  jako  učňáci  pomáhali

stahovat klestí, které se pálilo. Nebylo to tak, že bychom si tím vydělávali, ale normálně jsme

to měli zadarmo. Pomáhali jsme českým lesům.

David Václavík: Takže to vás k té brigádě tak trochu donutili?

Milan Prokeš:  Tenkrát byla jiná doba. Vůbec jsme to nebrali jako donucení, protože jsme

povinně chodili na brambory, těšili jsme se, že se ulijeme. Na brambory se chodilo možná

i  čtrnáct  dní.  Čtrnáct  dní  jsme neměli  školu,  chodili  jsme sbírat  brambory.  Tady to bylo

podobné. Myslím, že to byly květnové a červnové měsíce. Vím, že bylo horko a potom jsme

se i chodili koupat do řeky, samozřejmě pod dohledem učitelů. Vím, že jsme si to užili, bylo

to krásné.

David Václavík:  Paní učitelka, s kterou jsem dělal rozhovor ještě před tebou, mi říkala, že

dostávali nějakou odměnu. Dostávali jste něco?

Milan Prokeš: Popravdě si to nějak nevybavuji, ale je možné, že jsme nějakou kačku dostali.

Bylo to povinné, šli jsme normálně celá třída. Nemohl jsi říct, že já na to nepůjdu, i když

nedostanu peníze, budu ve třídě. My jsme byli jediná třída. Byli jsme první čtyřletý učební

obor s maturitou, jinak byl vždycky učební obor na tři roky. Tady to udělalo státní školství, že

by se  zkusily  čtyřleté  učební  obory  s  maturitou,  že  budeš  mít  maturitu  a  zároveň  budeš
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vyučený. Kolikrát nebyly osnovy, tak s námi často nevěděli, co s námi dělat, tak jsme šli na

brigádu. Brali jsme to tak, že jsme se ulili. Je možné, že jsme za to nějakou kačku dostali, ale

moc si to nevybavuji.

David Václavík: Paní učitelka byla v té době ještě na základce a říkala, že za brigádu dostala

7 korun na hodinu, což bylo na tu dobu celkem dost. 

Milan Prokeš:  Určitě, určitě. Já na ten čtyřletý obor a na Jihostroj vzpomínám rád, i když

jsem ze začátku neměl rád pach toho železa, ale po čase si na to zvykneš. Nemůžu říct křivého

slova, protože jsme měli  svačiny zadarmo, obědy zadarmo. Prožil  jsem tam fakt nádherné

roky.

David Václavík: Kolik ti bylo během brigády? 

Milan  Prokeš:  Myslím,  že  tak  16  let.  Bylo  to  v  prváku,  maximálně  v  druháku,  což  by

i vycházelo, protože se pak přehrada začala napouštět.

David Václavík: Dělali jste na brigádě ještě něco kromě odklízení větví? 

Milan Prokeš:  No, samozřejmě. Koupali jsme se, opalovali jsme se, když se vzdálil dozor,

asi jako všichni mladí. Dělali jsme blbosti, šermovalo se, ale v rámci manuální práce jsme

jenom stahovali  větve, pomáhali  jsme čistit  břehy, jak to bylo pokácené. Nebyla to žádná

sranda, protože když se začalo se stavbou přehrady, tak se začalo kácet. Každému krvácelo

srdce, jelikož všechny lesy musely pryč. Zajímavé bylo, že se to pokácelo a nechalo se to tam

napospas osudu. Možná se postupně těžily. Když jsme tam nastoupili na brigádu, tak to bylo

po dvou letech,  nebyla  sranda se  v  tom brodit.  Tenkrát  byl  mýtus  o  jedovatých  hadech,

o zmijích, takže jsme z nich měli strach, ale potkali jsme tak jednu nebo dvě. Zmije je hlavně

plachá.

David Václavík: Jak dlouho trvala samotná brigáda?

Milan Prokeš:  Myslím si, že to mohlo trvat tak měsíc, ale ne v jednom kuse, možná i víc.

Květen a červen. V žádném případě, že bychom tam byli celý týden. Opravdu jsme se učili

a jeden den se šlo na brigádu. Pak jsme se zase učili, a potom jsme zase šli na brigádu, podle

potřeby.

David Václavík: Kolik hodin denně jste tam byli?

Milan  Prokeš:  Normálně  jako  ve  škole.  Škola  nám  začínala  v  půl  osmé.  Když  nebylo

odpolední vyučování, to bylo myslím jenom v úterý a ve čtvrtek, tak jsme končili v jednu

nebo  ve  dvě.  Ať  jsme  chodili  na  brigádu  na  brambory  nebo  k  přehradě,  vždycky  byla

i svačina. Státní lesy a zemědělská družstva nám dávali svačinu, bylo o nás postaráno.

David Václavík: Kolik vás tam tak bylo?

Milan Prokeš: Celá třída. Ve třídě nás bylo třicet dva. Šla celá třída.
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David Václavík:  Jaké jsi  měl  v té  době pocity z  brigády? Byl jsi  otrávený,  že musíš jít

pracovat, nebo jsi se na brigádu těšil?

Milan Prokeš:  Davide, vůbec. Když se člověk ohlédne do historie na padesátá léta, kdy se

budoval  socialismus,  kdy  to  všechno  začalo.  My  jsme  to  brali  automaticky.  Brigáda  na

přehradě byla takové zpestření, byla to taková chlapská práce, to tahání větví. Tahali jsme

jenom větve,  pily  nám určitě  do ruky nedali.  Brambory pro nás  byly utrpení.  Sbírání  do

košíčku byla nic moc práce. U přehrady jsme nějak otrávení nebyli. Myslím si, že jsme ze

sbírání brambor dostali i peníze.

David Václavík: Kam jste chodili na brambory?

Milan Prokeš:  Tady všude v  okolí.  Všude tady byla  bramborová pole,  která  už  tu  dnes

nejsou. Družstvo bylo ve Velešíně, potom bylo sloučeno s Netřebicemi a ještě s někým. Podle

potřeby nás naložili a odvezli nás na pole. Vím, že se mi to tenkrát hrozně líbilo, a ne jenom

mně. Nebyla škola, ulili jsme se ze školy. Když se k tomu vrátím, tak nás vůbec nenapadlo, že

ta brigáda je otrava, ale spíš jsme to brali jako možnost ulít se ze školy a k tomu vyděláme

peníze.

David Václavík: Jak na tu dobu vzpomínáš nyní?

Milan Prokeš:  Vzpomínám na ní hezky, bylo to mládí, jako ty, když jsi mladý, i když v

jiném světě.  Nebyla válka,  byl mír.  Bylo to pěkné.  Měl jsi  tátu,  mámu, ségru,  kamarády,

sport, fotbal, koníčky. Člověk tenkrát lepil modely.

David Václavík: Máš nějaké fotky z brigády nebo z té doby?

Milan Prokeš:  Z brigády ani ne. S tím focením to bylo špatné. V dnešní době mobilních

telefonů  si  namačkáš  fotek  kolik  chceš.  Za  nás  to  bylo  na  kinofilm.  Musel  jsi  mít  film.

Myslím, že z brigády žádné fotky nemám, ale mám fotky z učňáku.

David Václavík: Co si osobně myslíš o stavbě přehrady? Myslíš, že to bylo pro Velešín spíše

pozitivum nebo negativum?

Milan Prokeš: V každém případě to byla pro Velešín negativní změna. Dávalo se to hodně za

vinu, i když o mrtvých jenom dobře, předsedovi MNV. Místní národní výbor je dnes starosta

a zastupitelstvo, ale tehdy se skládalo pouze ze členů KSČ. Byly volby, ale nebyly svobodné.

Měl jsi napsané lidi, kteří když tam byli napsaní, tak byli i zvolení. Celý Velešín jim dával za

vinu,  že  přes  to,  že  jsme  přišli  o  koupání,  tak  nikdy  nebylo  vybudované  koupaliště.

Vybudovalo se až teď nedávno. I tak si tam dospělí nezaplavou, ale zaplať pán Bůh, že to

slouží aspoň těm dětem. Brali jsme to jako velkou křivdu, jako opravdu negativní situaci, ale

zvykli jsme si na to a chodili jsme se koupat do přehrady, i když tam platil přísný zákaz. Byly

historky  z  toho,  jak  přehraďáci  honili  lidi.  No,  nehonili.  Myslím  si,  že  přehraďáci  byli
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rozumní. Myslím si, že snad nebyla udělena jediná pokuta, pokud tam člověk neměl auto,

vždyť to  je  přehrada  na pitnou vodu.  Už i  za  doby vlády KSČ a socialismu bylo hodně

kritizováno, že v Anglii a jinde v Evropě jsou přehrady na pitnou vodu a může se tam koupat.

Tady to koupání nebylo povolené, ale jak říkám, chodili jsme se tam koupat. To plavání bylo

pěkné.  Jseš  dospělý,  jdeš  si  zaplavat,  ale  pro  děti  ta  řeka  byla  úžasná.  Stavěli  jsme tam

přehrady, byla tam spousta kamenů. Vždycky jsme se tam vyblbli.  Když vezmeš v potaz

zájem  lidí,  tak  to  byl  určitě  dobrý  počin,  protože  tuším,  že  přehrada  napájí  tři  čtvrtiny

Jihočeského kraje pitnou vodou. Byla to nutnost, kde jinde bychom tu vodu sebrali?

David Václavík: Dočetl jsem se, že Velešín neodebíral vodu z římovské přehrady. Odkud ji

odebíral? 

Milan  Prokeš:  Velešín  měl  čističku  na  Pořešíně.  Když  bys  vyšel  z  hradu  Pořešín  a  šel

směrem do Rozpoutí, tak tam po pravé straně je opuštěná budova, to byla čistička vody pro

Velešín. To bylo zajímavé, když jsme se koupali na Malši, že se vždycky k večeru zvedla řeka

Malše. Do Malše se vpouštěla elektrárna na říčce Černá, ta zvedla vodu. Velešín byl napojený

na Pořešín.

David Václavík: Prý ta voda z Pořešína za nic moc nestála. 

Milan Prokeš: To ne no. Já to nemůžu posoudit jako malý a potom mladý kluk. My jsme to

neřešili, prostě jsi si natočil vodu z kohoutku. Je pravda, že starší a dospělejší lidé, kteří měli

rodiny, nebo kteří už byli babičky nebo dědečkové, říkali, že se to nedá pít. Měli své studny.

My jsme to nějak neřešili, ale máš pravdu, že se tady vedly takové řeči.

David  Václavík:  V kronice  jsem náhodně  narazil  na  to,  že  jsi  byl  člen  Českého  svazu

ochránců přírody.

Milan Prokeš:  Ano, ano. Lákalo mě to už od devítiletky.  Strašně jsem chtěl  vstoupit  do

Junáka, který byl v roce 1968 obnovený, ale jenom na chvíli. Pak ho zase komunisti zakázali.

Vždycky jsem tam chtěl, ale naši mě tam nikdy nepustili. Chtěl jsem jezdit na tábory, spát

v týpí, ve stanu s podsadou. Tak jsem o tom alespoň četl. Jaroslav Foglar a jeho knížky, ty

chlapecké romány, kde ty kluci vždycky něco dokázali. Ty romány většinou končily tím, že se

o prázdninách stěhovali na tábory. Člověk to prožil bohužel, ale ne bohužel, nelituji  toho,

jenom v těch knížkách. Na vojně jsem potkal kamaráda, který byl velký tramp. Začal jsem

s ním trampovat. On pochází z Českého krasu, takže jsme objevovali jiná místa. Jezdilo se

i  na  Šumavu.  Tenkrát  jsem  se  seznámil  i  s  místními  ochranáři,  konkrétně  se  Zdeňkem

Rynešem, který byl velký ochranář a starý tramp. Jezdili jsme po okolí, člověka to chytlo

a vstoupil do Českého svazu ochránců přírody. Byla to dobrá organizace.

David Václavík: Proč tě rodiče nepustili na tábory? 
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Milan Prokeš: Měli strach, nevím. Samozřejmě, že jsem prosil, proč tam nemůžu, člověk byl

zklamaný. Prostě tak řekli a víc už jsem to neřešil. Rodiče tě živí, myslí to s tebou dobře.

Mrzelo mě to. Člověk možná přišel o nějaké zážitky s kluky, ale vynahradilo se to nějak jinak.

David Václavík: Jakou jsi měl funkci v té organizaci? 

Milan Prokeš:  Měl jsem většinou funkci kreslíře. Malování a kreslení mě bavilo. Úplně si

tenkrát  odmysli  telefony,  počítače.  Počítače  byly  až  když  jsem  se  vrátil  z  vysoké  do

Jihostroje,  do  kanceláří.  Tenkrát  začal  nějaký  AutoCAD,  začalo  se  pomocí  něj  rýsovat.

Tenkrát nebyly žádné Google mapy nebo Seznam mapy. Naopak byly papírové mapy. Když

jsme jezdili  na vandry,  tak jsme si koupili  turistické mapy a chodili  jsme po turistických

cestách. Měl jsem tu funkci, že když se potřebovalo něco nakreslit, tak jsem to kreslil já. Ve

vedení jsem nebyl, byl jsem mladý. Vedli to starý kluci, kteří měli bohaté zkušenosti.

David Václavík: Kde jsi byl na vysoké?

Milan Prokeš:  V Plzni, Vysoká škola strojní a elektrotechnická.  V tu jsem hrál fotbal za

Dynamo a myslím si, že mi to docela šlo. V té době byly dva roky povinné vojenské služby.

Hrál jsem tu nejvyšší dorosteneckou ligu. Fotbalisté chodili na vojenský výběr v Táboře. Hráli

se tam zápasy, byly tam tréninky, byli tam koučové z vojenských oddílů. Ti se tě vybírali,

a potom jsi měl vojnu opravdu dobrou. Když jsi se v těch oddílech chytl, tak si tě vytahovali

druholigové a prvoligové oddíly. Byla to velká šance, chtěl jsem jít na ten výběr. Nechtěl

jsem jít na vysokou, ale známky jsem měl na čtyřletém oboru s maturitou opravdu dobré.

Myslel jsem, že půjdu hrát fotbal, ale tenkrát mi táta řekl, že mám zkusit přijímací zkoušky,

že mě ve fotbale může někdo kopnout a potom co? Nebudu mít nic. Tak jsem si řekl no tak

dobře, půjdu na ty zkoušky. Ani jsem se na ně nějak nepřipravoval, protože mi na tom nějak

nezáleželo, ale zkoušky jsem udělal. Na strojárnu brali skoro každého. V prvním ročníků nás

bylo osm set, v druhém ročníku tři sta. Propad jako hrom, opravdu se to během toho prváku

vytřídilo.

David Václavík: Říkal jsi, že jsi kreslil, máš i nějaké vlastní obrazy? 

Milan Prokeš:   Nemám, já  jsem obrazy nikdy nekreslil  a  ani  mi nikdy nešly.  Měl jsem

takové ty skeče. Hodně mi učaroval Kája Saudek a za nás nedostupný Myšák Mickey, Kačer

Donald. Za nás to nebylo. Čas od času jsme viděli ty komiksy, to se sem do Československa

nedostalo. Občas jsem vymýšlel takové postavičky nebo zvířátka. Dost jsem si toho uchoval a

něco máme i v naší taekwondo kronice. Spíš jsem šel touto cestou. Na obrazy jsem neměl

vzdělání a hlavně mi to nešlo. Plátno, olejovky, to mi nešlo, spíše ty postavičky.

David Václavík: Bohužel už mě nic nenapadá.
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Milan Prokeš:  Tady u přehrady bylo taky pověstné místo na koupání, to bychom tam měli

určitě zmínit.  První bylo u Kozáka, a pak byl Velký Kámen. U Velkého Kamene se dalo

plavat a skákalo se z něj,  asi  ze šesti  metrů.  Musel jsi  se trefit  na určité  místo,  kde byla

hloubka. Táta si tam tenkrát vykloubil ruku. Skočil tam s rukou od těla a vykloubila se mu. To

byl  ten  Velký  Kámen,  kde  bylo  opravdu  hodně  lidí.  Ještě  daleko  profláklejší  místo  byl

Kozákův Mlýn. Tam se scházely hudební skupiny, byl tam jednoduchý zastřešený kiosek.

Hrálo se tam, zpívalo. Kolem bylo dost chat. U mlýna u Kozáků byla snad jedna z prvních

elektráren na vodu. Kozák, Velký Kámen a Plaňák byly místa na koupání, kde byla možnost

si  zaplavat  a  zároveň si  na mělčinách mohly hrát  malé děti.  Úplně jiný charakter  je  řeka

Berounka, o které nádherně píše Ota Pavel jako vášnivý rybář. Je to řeka strašně líná, ale za to

bohatá na ryby. Tady jsou hlavně pstruzi, protože to byla dravá řeka. Pro Velešín byla stavba

přehrady  celospolečensky  prospěšná  práce,  pitná  voda.  My jsme  si  vždycky  nesli  hodně

velkou křivdu, že nám to vzalo místa na koupání a místa setkání. 
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Vzpomínky Emilie Prokešové (za svobodna Beníšková) - 
maminka Milana Prokeše
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Dětský domov Strahov

Autor obrazu: Vilém Beníšek,  dědeček Milana Prokeše,  otec  Emilie

Prokešové (za svobodna Beníškové)
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Jílkův penzion, později Dětský domov Strahov
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František Ondrášek - dědeček paní učitelky Pilátové

Paní  učitelka  Jana  Pilátová  ze  ZŠ Velešín  mi  poskytla  zápisky svého dědečka,  Františka

Ondráška, který měl v údolí Malše samotu, a souhlasila s jejich použitím v této práci. Pro tuto

samotu se vžil  název samota Benák. Název vznikl  podle rodu Benáků,  který kdysi získal

pozemky od hradu Velešín.  Paní  učitelka  mi  také poskytla  kupní  smlouvy a dohody.  Na

dalších stránkách jsou skeny korespondence s úřady, skeny kupních smluv a paměti Františka

Ondráška.
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13. 8. 1970
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17. 9. 1970
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5. 1. 1972 - Marie Ondrášková
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7. 1. 1973
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17. 5. 1974

130



131



132



133



134



6. 9. 1974
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7. 10. 1974
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Paměti Františka Ondráška
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